
с:>лександр Олександрович 
Сердюк (нар . 1940) - кіноактор , 

народний артист України. Закін

чив Харківський театральний 

інститут (1961) . З 1961 - актор 

Київської кіностудіІ імені О .Дов

женка. Знявся у фільмах : «Заги

бель ескадри», «Хліб і сіль» , «Жива 

вода», « Вавилон ХХ)), «Легенда 

про княгиню Ольгу>•, «Солом'яні 

дзвони» , <( Подарунок на іменини», 

« Гетьман ські клейноди)), телесе

ріалі <( Роксолана» та багатьох 

інших . Член-кореспондент Ака

демїІ Мистецтв України, викладач 

Київського університету культури . 

Фільмів, у яких я знімався, сто назв назбирається. Ролей -
десятків шість буде. А от улюблених ... Неправда, коли 

кажуть, що всі ролі улюблені, всі <<дітw>. Ні, улюблені можу 
назвати: Даиько у <<Вавилоні ХХ>>, Святослав у «Легенді про 

княгиню Ольгу>>, <<Солом'яні дзвонw>, «Подарунок 11а іменинw>, 

Кнодивовижі. 
Мені кіно завжди подоба

лось. Я навчався в Харкові, й 
• 

коли до нас в rнститут nочали 
.. . - . 
!ЗДИТИ дІВЧ аТа И ХЛОПЦІ З 

• ' V 

рІзних студ І и, - о, це мене 

розхвилювало страшенно. І 

найперша моя проба знаєте де 
була? У Юлії Іполітівни Солн
цевої. Мені виповнилось 

вісімнадцять, я був на друго

му курсі , й мене викликали 

пробуватись на роль Орлюка 

у <<Повісті полум 'я них літ>>. 
Десь у Харкові навіть фото є 
з кінопроб. З першого ж дня 

подружився з Миколою Він
rрановським . У нього мені 

• 
зІ-нматися не випало, але ви-

«Дике поле>> ... 

пало щастя знятися у <<Сіро-
' V ' 

манцІ>> за иого сценарІєм . 
Це якась фантастична річ . 

У цьому фільмі я граю бан-
' V 

дита-л1сника , якии nостано-

вив знищити ус іх вовків. Тре

ба зняти вовків. Де? Виріши

ли: поїдемо в Пєтушки. Це 
така база під Володимиром, де 

• • • • • 
десятки гектарІв 1 вс І зв1р1 на 

волі бігають. І ми туди nоїха
ли тижнів на два, бо я маю 

ПОСТУПОВО ДО НИХ ЗВИКНУТИ . 

Мені за роллю жахливий сон 
• 

СНИТЬСЯ - Я маю штук ШІСТЬ 

вовків тягти на шнурках. Кру
чусь. З вовками, вони мене 

хочуть з'їсти, я - їх. Так у 

Миколи написано. Дістались 

ми до тих Пєтушків десь о 

другій годині дня. Вирішили , 

не гаючи часу, почати . Виря

дили мене у куфайку, ватяні 

штани , зверху плащ , що не 

прокусиш, надягли шапку , 

зав'язали кашне. Оnератори 
• • 

позалазили у спецІальну кл ІТ-

ку. Дали мені в одну кишеню 
м 'яса, в другу - рибу, щоб 

. . 
вовюв прикормлював , 1 пус-

• 
тили разом tз двома служите-

лями в загон . На п ' ять хви 

лин. Я стою такий , наче мене 

надули насосом . І раптом чую 
якийсь звук - а був березень , 
• • 
1 земля ще пщмерзла, - наче 

коні. Біжить зграя вовків . А я 

стою. Звук усе гучніше. При

бігло п'ятеро вовків . І вони 

колом сіли й дивляться на 

мене. Потім один з них піді

йшов, понюхав, сів біля ні г, 
• • • 

ДИВЛЮСЬ , 1НШ1 ПІДХОДЯТЬ . 

Старший - потім я дізнався , 

шо його звали Спартак, -ди
виться в кишеню - м 'яса 

хоче . І не нападають ... Я ки
нув м 'ясо , з'їли , дивляться . 

Досить швидко кишені спо-
• • 

рОЖНlЛИ , а ЗаКН-ІЧИЛОСЬ ТИМ , 

що через 20 хвилин я з усіма 

Лесь Сердюк 

в ролі Кінь

Голови. <<Дике 

ПОЛе >>. 

Режисер 

Микола 

Гусаров. 

Свердловська 
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КІНОСТУДІЯ. 
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Лесь Сердюк 
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у рОЛІ КНЯЗЯ 

Святослава. 

<<Легенда про 

княгиню Ольгу>> . 

Режисер Юрій 

Іллєнко. 1984. 

Лесь Сердюк, 

Людмила 

Поліщук 

у фільмі 

<<Вавилон ХХ>>. 

Режисер Іван 

Миколайчук. 

1980. 
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п 'ятьма валявся у снігу , тягав 
їх за морди, за хвости . Сто

рожі стоять здивовані: <<Мита

кого ніколи не бачили. Чи є в 

кого фотоапарат? Це треба 

зняти ... >> І того ж дня ми зня-
• 

ли зняли на плшку все, що 

було потрібно і сіли у поїзд 

<<Москва - Київ>> ... А я до 
• V 

ранку не мив рук, ВІЗ цеи за-

пах вовків і л ісу додому. Це 

було якесь диво. Жаль, багато 
• • V 

з того, що назнІмали, не увІи-

шло до фільму, хоча зняли всі 
•• • 

MOllrpИ .... 

Сьогодні що найважливі 

ше? Аби наше кіно не пере
творилося тільки у спогади . І 

• • 

так чекаєш звtсток про новІ 
• 

постановки , про нов1 карти-

ни! Але не завжди звістки 

втішні. Я мав нагоду зніма-
• 

тися в Історичних картинах 
• 

першокласних режисерІв . 

Тому, скажімо, у фільм <<Чор
на рада» я зн іматися б не 

пішов. Негарно говорити, ко

лега все ж таки . Бачите, в усі 

часи було дуже модно і вод-

. -;.:. . , . . . . •' . ,•. ~: . . . ,:-
.. ~.;-

. . .. ; . 
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ночас дуже <<дєнєжно>> драж

нить хохла. Мені це жахливо 

не подобається. Є чудовий те

лефільм << Велика перерва>>, 

чотири серії. Там грають мої 

друзі - Михайло Кононов , 

Валера Носик - покійний, 

царство йому небесне. Пре
красний актор, друг, але ... Ну 
що ж він там наговорив? Нія-

• 
КОВО, КОЛИ ЧУЄШ, ЯК ВІН драж-

НИТЬ того учителя , видаючи 

себе за колишнього <<ХОХЛа>>. 
Не можна цього робити . Не

хай би він краще російською 
мовою говорив. Противно. Не 

знаю , може, в Москві це кра
сиво проходить, але я , коли це 

дивлюся ... А тоді це робилося 
для всього Союзу. І я дуже бо
юсь, не дай Бог, станеться так , 

що мого персонажа, запорозь

кого козака , якого я граю у 

фільмі «Дике поле>> на Сверд-
• V • •• 

ЛОВСЬКІИ CTYдll , Я Не ЗМОЖУ 

озвучити. І він розмовлятиме 

так , як мій друг Валера роз

мовляв. Я просто цього не nе

реживу. 

--

Я гордий, що мене на цю 
роль запросили. Це завдяки 

Юрію Іллєнку, побачили мене 
в ролі Святослава. З отою по
добою оселедця , бо тоді не 
можна було зробити людсько
го оселедця - як же на це по

дивляться в Білому домі? .. Я 
спробував обуритись: <<Юро , 

що ти з мене зробив? Сором

но на себе дивитись, nід бокс, 

не Святослав, а голова колгос
пу ... >> У відповідь: «Ні, ні , ти 

що, хочеш , щоб взагалі закри

ли фільм?>> Тоді я поїхав - а 

жив я на Русанівці - до свого 

знайомого перукаря Яші, який, 
вислухавши мене уважно, зро

бив мою зачіску інакше. Це я 
о V о 

вчинив на св1и страх 1 ризик, 
• 

але почав по-Іншому вигляда-

ти . Тобто, не відвертий оселе

дець , та більш-менш щось 

схоже на нього. Зустрів мене 

Іван Миколайчук: <<Ти що, 

мене не бачив у <<Пропалій 

грамоті>>? Не знаєш, як о'се
ледець робиться?>> <<Знаю, але 
є княгиня Марія Олексіївна, 

яка наглядає за нами .. . >> 
Що казати, нас ще у <<Ва-

• 

вилонt>> лупили, вказуючи на 

<<замилування старовиною>>: 

<<От у вас Брондуков - кур

куль, у нього кобила є ... >> Іван 
V V 0 

тои нещаснии ходив 1 думав: 

<<На Східній Україні мати 

коня - це одне, на Західній 

Україні, де поле розкидано по 
• • 

горах, - це ж зовсtм Інше, там 

без коня ніяк не можна ... >> Ну, 

бідний Іван, що зробиш! Оrакі 

були справи. 

... Я ша ото довів мене до 
кондиції. Юра проковтнув це, 

тільки сказав: << Ну, добре , 
якщо будуть неприємності, 

V • 

маи на уваз1, ти знаєш, хто 

винен>> . 

Касим-паша. . 

<<Роксолана>> - це як поди-

виться . Я можу роздовбати цю 

<<Роксолану>> ... Я, ніякий не 

кінознавець, не злий чоловік. 

Починаючи з Хостікоєва і 

Роксолани, включаючи себе і 
• 

закІнчуючи тим нещасним, 

якого перли з Карпат до Кри

му пішки , а він іде у біло

сніжній сорочці. Але чи треба 

це робить коли нарешті про

билось на екрани щось наше? 

Навпаки, треба водичкою па

лить, на сонечко поставити, 

щоб йому тепло було і поче-
• 

кать - раптом з нього кв1тка 

красива виросте ... 

• 

• 



<<На її засніжених 
просторах ... >> 

На першій сесії Академії 

Мистецтв було порушено 

дуже багато болючих питань 
нашого мистецтва. У сі вони 

будуть передані в Кабінет 
Міністрів. Чи буде результат, 
я просто не знаю . Розумієте , 

коли Мащенко тільки цифри 

називав, там виступаючи, вже 

ставало жахливо, не треба слу-
v • 

хати иого трапчного голосу. 

Просто одні цифри: скільки 
обіцяли на кіно , скільки 

• • •• 
дали ... СКІЛЬКИ В іНШИХ КраІ-
нах збирають за це грошей , 
скільки в нас ... Мащенко -

• • 
це вже крик душі , ВІН уже 

махнув рукою на нас, ста

ричків, він благає, бодай чо-
• 

тири картини на рік про-

фінансували для молоді, яка 

подає надії. Хоча б молодь не 

втратить - от про що йдеть

ся . Тому що втрачено дуже 

багато. 
Та ... Напишуть листа, віді

шлють в Кабінет Міністрів . А 
V • • 

в цеи час тисячі шахтарІв 

ідуть на Київ . Кому дать -
• 

шахтарям чи на кtно, яке не-

відомо, окупиться чи ні ... Та 
V • 

и не про те, зрештою, щеться. 

Вже на державні гроші ніхто 
особливо не сподівається. Але 

• 
дозвольте, тшьки не разовим 

• 
випадком , не спец1альним 

розпорядженням, а законом, 
• • • 

перед яким усІ р1внt , - дава-

ти гроші на кіно, не обклада

ючи їх податком. А що у нас? 

Якщо я мільйонер і даю 
• V • 

МіЛЬИОН на КІНО, ТО З мене 
• 

сттьки ж вимагають сплати-

ти податку. В який же це нор
мальний мозок може влізти? 

Біда ... 
І я собі думаю, коли б спи

тали мене: <Лесю Олександ
рови чу, що може бути далі з 

українським кіно?>> Відповідь 

потрясаюча. Я рідко вмикаю 
V • 

цеи ящик, але менІ щастить 
• - я потрапляю на дивовижнІ 

речі. Так от : кабінет Род

нянського, якого я дуже по

важаю, він не т.ільки очолює 

студію << 1 + 1 >>, не тільки фі
нансує фільми , а й навіть з 

Москви оркестр тягне до 

Львівської опери, думаєш, а 
на біса це йому треба? .. Отже, 
сидить в кабінеті московський 

режисер Бодрові французький 

режисер Роже Варньє, удос

тоєний Оскара , і диктор за 

кадром розповідає, що от Род-

нянський робить таку велику . . . 
СПраву, ВІН ЗВІВ ВlДОМОГО МОС-

КОВСЬКОГО режисера, ЯКИЙ ПИ 

сатиме сценарій, і французь-
.., . 

кого режисера, якии знІмати-

ме за ним фільм . Україна, -
додає диктор,- теж не зали

шиться осторонь цього про-
·-. . 

екту: на 11 заснLЖених просто-

рах буде відбуватися дія цьо

го фільму. От вам і відповідь 

про майбутнє українського 

кіно .. . Коли на наших засні
жених красивих просторах 

хтось щось зніматиме. І ми 

будемо щасливі , коли так, як 

мене зараз, запрошуватимуть 
.. 

перекладати укрюнською мо-
v • • V 

вою американськии, палtись-

кий чи ще якийсь фільм ... 
А хіба у музиці не те саме? 

Левко Колодуб запитує з три

буни сесії: доки держава буде 

годувати оті <<Червоні Рути>>, 

які й самі можуть себе прого

дувати? Та сама <<Pyra>> повин
на підтримувати Богодара Ко

торовича! І наводить потряса-
.... . . 

ючии приклад: на радІО tснує 
V V 

<<ЗОЛОТИИ ЧаС>>, В ЯКИИ має ЗВу-

ЧаТИ виключно попса . І от 
• 

якась редактор , евавІльна 

дівчина, в проміжок з 8 до 9 
Брамса поставила замість 

Юрка Юрченка чи кого там. 
Ії звільнили з програми . За 
Брамса ... Андрій Володимиро
вич сказа в на це : <<Ми від 

Президії Академії Мистецтв 
написали Міністру інформації 
Зіновію Кулику листа, де за-

' V 

питували, чому на радІО и те-

лебаченні такінезбалансовані .. 
програми , ЧОМУ КОЖНО! ГОДИ-

ни іде хіт-парад? Кулик на-
• • 

писав дуже гарну ВІдПОВІдь : 

<<Платіть гроші - й ваше 

буде ... >> 
Ви пам'ятаєте, на сторіччя 

кіно Президент Украіни по

обіцяв на українське кіно до

сить солідну суму. Ну і що? І 
ця тендітна Ганна Павлівна* ... 
Коли ми з нею зустрічаємось, 

вона каже: <<Нічого, все буде 
нормально ... >> Але таким три

вожним голосом, що важко в 

це повірити. Скоріше віриш у 
·-· . 

те, що <<На 11 заснІЖених про-

сторах ... » 
НТВ і << 1 + l» на нашій студії 

знімають фільми. Думаєте , 

вони тільки акторів наших об

минають? Режисерів теж. Тому 
що НТВ і ТВ-6 мають уже свої 

штати, такі, як колись були на 

студії імені О.Довженка. Жи
rунов свого головного актора 

Домагарова тримає на зарплаті 

в себе в об'єднанні <<Пелікан>>. 
Той може зніматися де завгод

но, пам 'ятаючи, що він , коли 

треба буде, кинеться до Жи

гун о ва . 

Коли якось о першій годині 

ночі я переглянув фільм «Ша

мара>> Наталі Андрійченко , я 
не знав, що зі мною відбува

лося. Фільм мене збуджував, 

хвилював. Просто я розбурха-
V ' 

нии лишився пІсля uьoro 

фільму. І от запитую якось 

Криштофовича -де сьогодні 

Наталя Андрійченко? Від

повідь : <<Жива-здорова , десь 
• • 

праЦЮЄ, НІЧОГО СПІЛЬНОГО З 

режисурою>>. 

<<Для багатьох це кишенькові 
• 

ГрОШІ •• >> 

Якось не таланить мені . Я 
був закоханий у фільми На

талі Мотузка. Її фільми на
вівають щось від Івана Ми

колайчука . Є якесь відкрит
тя, якийсь магнетизм думки. 

І красиво. Коли оце раптом і 

я дочекався. Два роки тому 
вона мені дала сценарій по

читати - <<П ростадухи й>> за 

Валерієм Шевчуком . З часів 

<<Вавилона>> я кращого сцена

рію не читав. Це такий гор-
" V • V 

дии, красивии, нІЖнии, мо-

гутній сценарій . Мені там 
нічого робить, на жаль. Але ми 

з Наталею , коли побачились 
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вперше у житті , зрозуміли, що 

нам тр~ба працювати . Я був 

щасливий. І раnтом у. неї там 
роль з'явилась . Ні вона , ні 

Шевчук не знають , навіщо 

вони написали uю роль . Я 
кажу: <<Наталочка, раз ні ти, ні 

Шевчук не знаєте, для чого 
·-· 

написали н, то цю роль пови

нен грати Я>>. Ми зустрічалися 

через три дні на Хрещатику. 

Після того , як я їй це сказав , 

вона мені: <<Якщо ти будеш гра

ти , то тут можна буде отак .. . >> 
Процес пішов творчий! І ви ба
чите, яка несправедливість. Я 

вже, немов та гонча, що стала 
V • 

в стоику, н1с стирчить, вуха 

стирчать , знаєш , куди бігrи, 

тільки ціль ще не знаєш. І рап

том це у мене забирають. На-
•• 

таля п01хала в своє село , морк-

ву, капусту садить . Що вирос

те - те з'їсть . Бачите, Миколі 

Засєєву гроші знайшлись, а На
талці не знайшлись. А який 

сценарій! Сам Шевчук - уні

кальне явище . Філософ . Не 
знаю , немає такого гарного 

слова, якого б про нього не 

можна було сказати. А Натал

ка. .. Це ж мало мати перш од
жерело, треба його на мову кіно 

перекласти . Є потрясаючий ак
тор для цього фільму - Сергій 

Романюк. Вонадля нього і пи
сала сценарій. Є прекрасні місця 

для зйомок. Я вже понаприду-
• • 

мував ume юно, якого там вза-

галі не треба, але нехай буде, а 

раптом ... І от на це не зверта

ють уваги . 

Тоді ж, два роки тому, Ган
на Павлівна запустила фільм 

Леоніда Осики <<І не введи нас 

у спокусу>>. Мене взяли спів

постановником, це, я розумію, 

щоб полегшити спілкування 

Осики з групою, щоб Льоні 
було менше мороки. І мене ж 

призначили на головну роль. І 

от воно якось так закінчило
ся .. . Не вистачило грошей. Хоча 
Управління кіно гроші давало. 

Потрібно було ще знайти 1 ОО 
тисяч гривень. Але от звідки я, 

Сердюк, все життя актор, можу 

знати, де взяти ці гроші В мас

штабах кіно це <<rьху!>> Але де я 

їх візьму? Кого я знаю? І от 
•• • • 
1дУ ЯКОСЬ В МетрО, 1 ПІдХОДИТЬ 

до мене симпатичний чоловік, 
• 

показує сво1о Вlзитну картку, 

кореспондент <<Голосу Украї

НИ>>, висвітлює роботу Верхов

ної Ради : <<Лесь, чого такий 

сумний?>> Кажу: <<Чито нас зак
рили, чи не закрили. Оце раз в 

• 
життІ таке траnилось, я думав 

що той, а не вийшло ... >> Він: <<Це 
ж, мабуть, багато грошей тре

ба? .. . >> Я: <<Не знаю, багато це 
чи ні- 100 тисяч>> . <<Боже мій, 
та у багатьох депуrатів це ки-

• • 

ШеНЬКОВl грОШІ ... >> 
Отаке-то було лихо ... І оп-

• • 
ТИМlЗМУ НІЯКОГО. 

Визнання. 

Ні , оптимізму в мене бага
то. Тому що я якийсь зачаро
ваний . Бог мене боронить, і 

немає жодного року без яко

гось фільму. Так що мені со-
• • 

ромновзагалІ вщкривати рота, 

якщо поглянути довкола. Так 

що я щаслива людина. Хоч раз 

на рік займаюся своєю безум
но улюбленою роботою ... 
Я говорив, що ролей улюб

лених не так і багато, зате які 

ролі! От <<Подарунок на імени-
• 

НИ>> - ВІН якось не дуже по-

мітно пройшов. Та коли ми з 

Льонею поїхали до Івано

Франківська на прем'єру (не
багато було в залі - чоловік 18, 
але ми були горді, що в сусід-

' V 

ньому залt, на американськии 

фільм прийшло 20!), після се
ансу до нас пjдійшов чоловік і 

сказав : <<Я учитель. А завтра ще 

буде фільм?>> <<Буде>>. І наступ

ного дня - це nід час канікул 

- він привів на сеанс пів сво
го класу. Діти ЮІнули свої ка

нікули, щоб подивитися <<По

дарунок на іменинИ>> . Ну який 

Оскар після цьоrо, скажіть? 

Якщо учитель бугає по дітях і 
каже: <<Соловейки, пішли по

дивимось, 1УГ двоє ненормаль

них при'іхали з фільмом ... >> І 

після фільму вони довго на нас 

дивилися, потім розговорили

ся, дякували. Ну який Оскар! 
Що може з цим зрівнятись! 

З <<Гетьманськими клейНо
дами>> ми менше їздили, один 

раз усього - мене запросили в 

Чернівці. О, я це потім усім 
розповідав. По-перше, повіси

ли на кінотеатрі фотографію з 

кінопроб. Як було? Серьожа Ро
манюк, виконавець головної 

ролі , на проби не зміг nриїха

ти, і Льоня nопросив мене 
підіграти акІ рисі. Мене одягли 

в костюм головного героя. І от 

саме це фото пішло гуляти, а я 
ж насправді сотника Журбутам 

грав. А 1Yf- веселий, в шапці, 

з великими вусами. На тому 
кінотеатрі - тоді він Жовтне-

V ' 

вии називався - висm тримет-

ровий ПІварценегер, а nоряд

триметровий я із метровими 

вусами. Так що ми п'ять днів 

на всі Чернівці красувались. А 

на сеансах, їх було по 5 на день 
- повнісінький зал . І з чого я 
' V 

1ще гордии - до мене прихо-

дили хлопці з КУНу: <<Лесь 
ОлексаІЩрович, намтреба кви

ТОЧКИ>>. <<Квиточків не маю, але 
приходьте, буду на вході, що 

сидітимете, не обіцяю, але прой

дете>>. І приходили, дивились, 
• 

а ПОТіМ дякували ... 
Була і нагорода в Карлових 

Варах за кращу чоловічу роль 
у фільмі <<Солом'яні дзвони>>. 

Так, було ... 
А зараз- от чекаю, коли 

буде озвучення фільму «Дике 

поле>> . Режисер попросив мене 
• V • ••• 

над.1слати иому книги з tcтopn 

українського козацтва. ~ені 

вдалося купити Яворницького, 

а ще <<Козацьку державу» Ва

лерія Шевчука. Потрясаюча 
книжка! Ситуація у фільмі про

ста - хлопці бігають по Дико
му полю, хтось сказав, що десь 

золото закопане. Вони б'ють-
V ' 

ся, rинуrь маиже всt, але золо-

то знаходять. Але яке золото! 

На дні річки - ікону Божої 
Матері в золотому окладі. Це 

трохи інші речі ... І це мені 

близьке. 
Записала ЛapuCll Брюховецька. 

25 травня 1988. 

*Ганна Павл і вна Чм іль , за

ступник міністра культури і ми

стецтв з питань кіно . 

.. ". 


